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Suvele vastu 
koos lastega

Suvi algab juunikuuga. Juu-
nikuu esimene päev on 
lastekaitsepäev. See just-

kui annab juhise kogu suveks – 
olla koos laste ja perega, tunda 
suvest rõõmu ja nautida. 

Lapsed oskavad elust rõõmu 
tunda. Lapse kõrval õpime ka ise, 
saame oskuse vaadata maailma 
teise nurga alt. See tähendab ka 
õppimist ja uute oskuste oman-
damist. India filosoof Rajneesh 
on ütelnud: „Kui sünnib laps, 
sünnib ka ema. Teda ei olnud en-
ne olemas. Naine, jah, oli, aga 
ema ei olnud. Ema on midagi 
täiesti uut.” See on tõsi – kui sün-
dimas on laps, on sündimas ka 
lapsevanemad, nii ema kui isa. 
Kõik kolm – laps, ema ja isa va-
javad hoolt ja tuge, et kasvada. 

Läbi aegade on lapsed sirgu-
nud loomulikult vanemate kõr-
val, vanavanemate tarkusele toe-
tudes. Ajaloo käigus on suhtu-
mine lastesse ja lapsepõlve muu-
tunud. Lapsepõlv oli sajandeid 
tagasi ebamugav ettevalmistus-
periood täiskasvanupõlvele, mis 
tuli paratamatult läbi teha. Al-
les eelmise sajandi algusest saa-
me rääkida laste vajaduste mõist-
misest. 

Tänane maailm esitab mei-
le aga sootuks uusi väljakutseid. 
Pere mõiste on muutunud – vä-
ga vähe on neid peresid, kus ela-
vad koos kolm põlvkonda. Pere 
tähtsus aga ei muutu. Lastele 
pakutakse aina täiustatumaid 
võimalusi. Pole lihtne selles in-
fotulvas leida oma lapsele see 
parim ja õige, kuigi just selle 
poole püüdleb iga vanem. 

Me tahame, et Eestis elaksid 
terved ja õnnelikud inimesed, 
kes on tähelepanelikud ja hoo-
livad nii endast kui teistest. Need 
sammud saavad alguse kodust, 
sellest, kuidas me suhtleme ja 
tegutseme. Emad, isad, vanava-
nemad on esimesed, kes anna-
vad lastele edasi üle aegade kest-
vaid inimlikke väärtusi hoolida 
ja hoida ennast ning oma lähe-
dasi. Tihtipeale pole see kerge, 
ent sära lapse silmis on maail-
ma suurim tänu.
Maret Maripuu, sotsiaalminister

Getter Martins,
RE noortejuht 
Virumaal
Lapsed on kahtle-
matult Eestimaa tu-
levik ning igasugune 
laste toetamine on üks ääretult tä-
nuväärne tegevus. Seda siis nii sün-
dinud, kooliealiste kui ka veel sün-
dimata laste puhul. Kuna olen ise 
veel üsna noor, siis oma mudilasei-
ga mäletan hästi ja need mälestu-
sed toovad alati naeratuse näole. 

Arvan, et iga Eesti laps on 
100%-liselt väärt võimalusi. On äär-
miselt ebaõiglane, et laps, kelle va-
nemad ei teeni hästi, peaksid ilma 
jääma võimalusest lasteaias käia, 
ringidest osa võtta või veel hullem, 
mitte üldse maailma sündida.

Kommentaar
vad, teeksid otsuse muretseda peresse 
lapsed teadlikult ning kavandaks tule-
vikku pikemalt kui vaid üks päev ette. 

Tervisel oluline koht
Sotsiaalministeeriumi laste ja noorte 
tervisele pühendatud arengudoku-
mendis leitakse, et lapse- ja noorukiea 
arengutingimuste ning täisea majan-
dusliku ja sotsiaalse toimetuleku va-
hel eksisteerivad tugevad seosed. Mi-
da soodsamad on arengu- ja elutingi-
mused, toetavamad ja arvestavamad 
suhted peres lapseeas, seda tervem ja 
produktiivsem on inimene täiskasva-
nuna. Seetõttu on väga oluline riiklik 
poliitika, mis on suunatud lastega pe-
rede igakülgsele toetamisele.

Lapseeas saadud perekogemuste 
mõjul kujunevad tulevaste täiskasva-
nute väärtushinnangud, sotsiaalse 
toimetuleku oskused ja tervisekäitu-
mine. Toetavast tervest perekonnast 
pärit lastel on rohkem võimalusi osa-
leda eakohastes ja arendavates tege-
vustes ning omandada võimeteko-

hast haridust. Parema toimetuleku ja 
tervisekäitumise tõttu on need lap-
sed tervemad, elurõõmsamad, nen-
de õpitulemused paremad ja toime-
tulek ühiskonnas lihtsam.

Lasteaiakohad on üks asi, mis on 
Eestis omavalitsuste korraldada. Li-
saks veel kaasaegsed lastemänguväl-
jakud, sportimisvõimalused ja huvi-
tavad lasteüritused. 

Omavalitsused ja eraalgatus
Peaksime Eestis saama üle mõttevii-
sist, et mistahes probleemi lahenda-
mine nõuab hunnikut raha. Mai al-
guses tõdesime, et metsade puhtaks 
tegemiseks polnud vaja parlamendi-
debatti või ülalt tulnud käsku. Sama-
moodi on kortermaja õuel kümme-
kond aastat lagunenud lastemängu-
väljak majaelanikel endil ühe tööka 
laupäevaga võimalik korda teha. 

Eesti Teataja soovib ja soovitab: ol-
ge eeloleval suvel rohkem koos laste-
ga. Ühiselt veedetud aeg on hinda-
matu. Nii nagu ei ole hinda vanaema 

Mai keskel oli emadepäev 
ning 1. juunil tähistatakse 
rahvusvahelist lastekaitse-

päeva. Eestis sünnib järjest rohkem 
lapsi, ning Reformierakonnal on hea 
meel, et oleme saanud sellele kaasa 
aidata, toetades peresid suurema ja 
kauem makstava vanemahüvitisega. 
Aga see pole kaugeltki kõik. Uute sün-
dide soodustamiseks toetatakse las-
tetusravi. Juba sündinud laste jaoks 
rajatakse juurde lasteaiakohti, välja 
on töötatud süsteem, kuidas ringira-
ha kehtestamise abil tagada, et ükski 
laps ei jääks rahapuudusel huvihari-
dusest kõrvale.

Soovime, et Eesti pered oleksid tuge-

Eelmisel aastal sündis Ees-
tis 15 775 last, kuid sur-
made arv ületas endiselt 
sündide arvu. Mida peaks 
tegema, et iive muutuks 
positiivseks?

küpsetatud pannkookidel koos pur-
gi koduse maasikamoosiga, mida sa-
muti ei taga meile ükski seadus.   IETI

Rohkem lapsi, 
rohkem rõõmu!
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kotid said otsa. Kokku koristas Koht-
la-Järvel Reformierakonna piirkonna-
organisatsiooni kuus liiget. 

Jõhvi
Jõhvis osales reformierakondlasi kuus. 
Koristati Eesti Põlevkivi suletud ala 
ligidal, Tammiku aherainemägede 

lõunapoolsel küljel. Põhiliselt oli ob-
jektil ehitusprügi ja riidekaltsud. Ko-
ristasime kahe tunni jooksul kõik ilus-
ti kokku. Prügi kogunes suurema veo-
auto kastitäie jagu. Peale koristamist 

AKtuAALnE

Juhtkiri Teeme Ära tehti ära!

Vallavalitsustega koostöös on 
korraldajad tegelenud tal-
guliste poolt kokku kogutud 

prügi minema toimetamisega sor-
teerimiskeskustesse. Vaheladestus-
jaamadesse vedamist ootava prügi 
valvamise osas tehti koostööd Polit-
seiametiga. 

Eesti suurimatel koristustalgutel 
osales 3. mail 50 000 eestimaalast, kes 
kogusid kokku tuhandeid tonne Ees-
timaa pinnale illegaalselt ladestatud 
prügi. 

17 vaheladestusjaamast üle Eesti 
toimetati prügi omakorda 6 sorteeri-
miskeskusesse. Taaskasutusse suu-
natakse kuni 80% talgute korras kok-
ku korjatud prügist.

Rakvere
Rakveres algas päev segadusega, ku-
na noored pidid kogunema Aluvere 
karjääris. Kuid mitme helistamise 
peale sai selgeks, et meid ootavad 
prügi täis metsaalused Roelas. Nii ko-
gunesimegi Roela poe ees olevale par-
kimisplatsile. 

Juhised saadi Roela koordinaatorilt. 
Suunduti koristama, ees ootas 12 noort 
üle Eesti, rahvast oli tulnud nii Tallin-
nast, Raplast, kuid leidus ka kohalikke 
noori. 

Ilm oli aktsiooni korraldamiseks 
ideaalne, natuke tuuline, kuid päike-
sepaisteline ja liigne palavus olekski 
sel päeval kurnav olnud. Seltskond 
oli samuti vahva. 

Alguses oli olukord nukker – prü-
gi oli meeletult palju, alustades pu-
delitest, purkidest ning lõpetades va-
nade autorehvidega, vanarauahun-
nikutega. Õnneks saadi oma metsa-
alune korda ning jõuti järeldusele, et 
võetakse ka edaspidi osa sellistest to-
redatest üritustest. 

Muidugi pani sel päeval toimu-
nu mõtlema. Kas inimene, kes prü-
gi metsa alla loobib, ka ise sel päe-
val välja tuli? Mida sellised inime-
sed üldse mõtlevad? Igal juhul on 
oluline, et Eestimaa oleks puhas, nii 
täna, homme, kui ka tulevikus. See-
tõttu on sellised aktsioonid igati te-
retulnud. Rakvere noortest jõudsid 
aktsioonil osalema Raido Leenpalu, 
Krista Keiv, Kristi Kesküla, Elina Siim, 
Barbara Lichtfeldt, Liisa Väli ja Mih-
kel Mehiste.

Voka
Koristasime Toila ja Martsa vahelist 
pankranniku teed. Kokku saadi 15 
suurt kotti prügi. Enamus prügi oli 
suitsupakid, alkoholipudelid ning ar-
vatavasti sellel teelõigul elavate ini-
meste prügikotid. Koristajaid oli kok-
ku viis ja koristatud saadi kolme tun-
niga. Kõik oli väga lõbus. Vahva oli ka 

see, et Toila vald oli prügi äraviimise 
hästi organiseerinud. Iga tunni aja 
tagant käis auto ja viis kotid minema. 
Kindlasti on Voka noored nõus osa-
lema ka edaspidi sellistel aktsiooni-
del, mis muudavad ümbritseva kesk-
konna puhtaks. „Meile meeldib ela-
da puhtas Eestis,” arvasid aktsioonil 
osalenud Voka noored.  

Kohtla-Järve
Kohtla-Järvel koristasid koos Refor-
mierakonna piirkonna organisatsioo-
niga ka Naisliit ja Kohtla-Järve raama-
tukogu töötajad. Kohal oli ka paar 
Kohtla-Järve linnavalitsuse töötajat. 
Puhtaks tehti Kohtla-Järve Metsapar-
gi tänava metsaalune. Koristusaktsioo-
ni saagiks oli selles piirkonnas lisaks 
olmeprügile ka hulgaliselt kasutatud 
mähkmeid, mõned telerid ja autoreh-
vid. Kokku koristati neli tundi ja oleks 
veel kauemgi koristanud, kuid prügi-

Kas inimene, kes prügi 
metsa alla loobib ka ise sel 
päeval välja tuli? Mida  
sellised inimesed üldse 
mõtlevad?

3. mail toimunud Teeme 
Ära 2008 koristustalgute 
raames püstitati üle Eesti 
207 lipujaama, kuhu koon-
dati ümberkaudses piir-
konnas talguliste poolt 
kokku korjatud prügi.  
Lipujaamadesse kogutud 
prügi transporditi edasi 17 
vaheladestusjaama.

käidi ka aherainemäe tipul, kust ava-
nes vaade Jõhvi linnale ja ka sellele, 
et Eesti Põlevkivi suletud alal oli mee-
letult prügi. Sellistest prügihunniku-
test juba tavaliste koristajate jõud üle 
ei käi.

Toila
Koristamas käis kaheksa inimest. 
Toila Reforminoored käisid korista-
mas päev varem, kuna 3. mail oli abi-
turientidel inglise keele riigieksam. 
Soov Eesti puhastamisse panus an-
da oli  aga suur ja seepärast veede-
tigi reedene õhtu ühiselt koduvalla 
metsa koristades. Kõigile koristaja-
telegi üllatuseks oli prahti väga pal-
ju ning leida võis kõike: alates kom-
mipaberitest lõpetades riietega. Noor-
tel oli hea meel, et said loodust kau-
nimaks muuta ning nad mõtlevad 
nüüd enne mitu korda, kui prahti 
maha viskavad. IETI

Virumaal möödus koristuspäev  
lõbusas, kuid töökas meeleolus.

Aeg muutusteks 
küps

Nii nagu viisteist aastat 
tagasi oli ekslik lootus, 
et ajalugu on läbi saa-

nud, nii ei ole tõeks osutunud 
seegi arvamus, et Eesti majan-
dus jääb igaveseks kasvama 
kümme protsenti aastas. Vii-
mase kvartali 0,4 protsendi-
ne kasvunumber on juba pan-
nud rääkima tiigri muutumi-
sest teoks, eelarvelaekumis-
te vähenemisest ning teistest 
küsitavustest, mis majandu-
se pidurdumisega kaasnevad. 
Vähem on juttu põhjustest, 
mis selle numbri ja toimunud 
muutuste taga on.

Tugeval sisetarbimisel põhi-
nenud majanduskasv poleks 
kindlasti saanud kesta lõputult, 
samamoodi nagu polnud min-
git alust loota, et kinnisvarahin-
nad jäävadki igal aastal kahe-
kordistuma. Tuleb tõdeda, et 
Eesti inimesed on ennast taas 
mõistlikust küljest näidanud. 
Mõnda üllatava majanduskas-
vu pidurdumise taga ongi eel-
kõige sisemaise tarbimise vä-
henemine. Enam ei võeta ker-
gekäeliselt laenu (ja ega pan-
gad annagi). Poes vaadatakse 
taas hinnasilte ning eelistatak-
se seda poodi, kus kaupmees 
ülikasumit taga ei aja ja hinnad 
tarbijale sõbralikumad hoiab.

Muutused majanduses tä-
hendavad, et riigieelarve kulu-
tused tuleb üle vaadata. Otsu-
seid tuleb aga teha lähtuvalt sel-
lest, et need aitaks kaasa ma-
janduse konkurentsivõime pa-
ranemisele. Tulumaksu alane-
mine peab jätkuma. Töölepin-
guseadus tuleb vastu võtta, et 
tagada töötajatele võimalus üm-
berõppeks ja enesetäiendami-
seks ning tööandjale suurem 
vabadus uusi töökohti luua. 
Aeg, mil ühte ametit sai pidada 
mitu põlvkonda järjest, on pöör-
dumatult möödas.

Majanduse tsüklilisus on üld-
teada tõsiasi. Eesti jaoks on olu-
line väljuda kahanevast majan-
dustsüklist ajumahuka majan-
dusega, kus enam poleks juh-
tival kohal allhange või toorai-
nevahendus, vaid teadussaa-
vutustel ja Eesti inimeste nuti-
kusel põhinevad tooted. Maa-
ilma ja Eestit ootavad eelseis-
val paaril kümnendil vähemalt 
sama suured muutused, kui on 
olnud need, mis leidsid aset vii-
mase kahekümne aasta jook-
sul. Eesti edu valem on olla muu-
tusteks valmis ja pakkuda ise 
välja mudeleid positiivseteks 
muutusteks nii riigi, valla kui 
ka miks mitte iga inimese ta-
sandil.

fOtOd: ErAKOgu
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Kaevandusfirma 
uurib Virumaa 
metallivarusid
Keskkonnaministeeriumi poole on 
pöördunud OÜ Balti Kaevandused 
ja uuringud taotlustega saada luba 
üldgeoloogiliste uurimistööde teos-
tamiseks, et teha kindlaks metallide 
sisaldus Virumaal kokku ligi 100 
000 hektari suurusel maa-alal.

Balti Kaevandused ja uuringud 
soovib saada teavet raua, molüb-
deeni, vase, plii, tsingi, nikli, uraani, 
vanaadiumi, kulla, hõbeda ja plaati-
na sisalduse kohta maapõues. uu-
ringutega soovitakse hõlmata nii 
ida- kui ka Lääne-Virumaad ehk toi-
la, Vaivara, Jõhvi, illuka, Haljala, Sõ-
meru, Vihula ja Viru-nigula valda. 
Kokku soovitakse puurida kuni 500 
puurauku kuni 60meetrise sügavu-
sega, kuid vajadusel puuritakse kuni 
250-500 meetri sügavusele.

www.kalev.ee

Ida-Virumaa süda-
meravivõimalused 
täienevad
Varsti hakatakse ida-Viru keskhaig-
las südamehaiguste diagnoosimisel 
ja ravis kasutama meetodeid, mida 
seni on rakendanud ainult tartu ja 
tallinna haiglad. need on südame 
sondeerimine, ahenenud arterite 
laiendamine ja südamestimulaatori-
te implantatsioon.

ida-Viru keskhaigla teeb kardio-
loogia vallas koostööd tartu ülikooli 
kliinikumiga. Hiljuti käisid kliinikumi 
kardioloogid järjekordselt ida-Viru 
keskhaiglas ning arutasid südame- 
ja veresoonkonna haiguste täna-
päevaste diagnostika- ja ravimeeto-
dite rakendamist siin juba tänavu 
teisest poolaastast.

„praegu on ida-Viru keskhaigla 
sellisel halduslikul, majanduslikul ja 
meditsiinilisel tasemel, et siin võib 
kasutada kõige keerulisemaid ja tä-
napäevasemaid kardioloogiameeto-
deid, mis varem olid piirkonna ela-
nikele kohapeal kättesaamatud,” 
märkis tartu ülikooli südamekliiniku 
juhataja, kardioloogiaprofessor Jaan 
Eha. „peagi ei erine levinud süda-
mehaiguste diagnostika ja ravi sel-
les haiglas enam tallinna või tartu 
kliiniku omast.”

Põhjarannik

Robert Antropov 
hoolib liiklusohutusest

Liiklusohvrite Toetusfond on 
eraalgatuslikult ning heate-
gevuslikul eesmärgil asutatud 

sihtasutus. „Meie tegevus hõlmab 
liiklusõnnetustes kannatada saanu-
tele abi osutamist, et nad saaksid ta-
vaellu naasta. Lisaks õnnetusejärgse-
te toimingutega seotud info edasta-
mist, õigusabi, sihtotstarbelisi toetusi 
taastusravile ja invavarustusele, mis 
ei ole kaetud riiklikult või kindlustu-
sega, ja liikluses hukkunute perekon-
dade toetamist,” räägib Antropov. 

Fondi üheks eesmärgiks on ka liik-
lusõnnetuste ennetamine. Samuti soo-
vitakse tõsta inimeste teadlikkust sek-
kumaks, kui olukord seda nõuab, olgu 
siis liiklusõnnetuse ärahoidmiseks või 
õnnetuse järgselt abi osutamiseks. 

Emadepäeva 
joonistusvõistlus
Oktoobrist alates on fond lisaks ohu-
tusalastele ennetusüritustele aida-
nud ka juba konkreetseid abivajajaid, 
kes on liiklusõnnetustes kannatada 
saanud. Üheks suuremaks ürituseks 
oli teabepäev liiklusõnnetuses kan-
natada saanutele ja neile, kelle poo-
le abi saamiseks eelkõige pöördutak-
se. Välja anti ka auhind „Aasta tegu 
liikluses”. Auhinna eesmärgiks on 

Robert Antropov soovitab liikluses rohkem hoolivust.

Euroopa päeval osa-
lenud Kristiina Oju-
landi sõnul on
Rakvere väga euroo-
palik linn.

laselt. Samas soovime emadele meel-
de tuletada, et ka lapsed kardavad 
nende pärast, kui nad liikluskeerises 
hiljaks jäävad. Tahame koputada noor-
te emade südametunnistusele, et see 
pisike päkapikk tema kõrval vajab po-
sitiivset eeskuju, et ellu jääda,” rää-
gib Antropov.

Hooliva liikleja leping
Eesti liiklus muutub Antropovi sõnul 
ohutumaks siis, kui muutub meie kõi-
gi käitumine liikluses. 

Kuna liikluskultuur nagu tervikuna 
kultuurse käitumise õpetamine saab 
alguse lapsepõlvest, siis liiklusõpetus 
võiks olla lasteaia õpetuskavas kohus-
tuslik. Edasi jätkuks liikluskultuuri aren-
damine koolide huviringides. 

Antropovi juhitud fond on tulnud 
ka ideele hakata liiklejatega sõlmima 

vabatahtlikke lepinguid. Lepingule 
allkirjaandjad lubavad olla liikluses 
eeskujulikud. „Jutt on mõistlikkusest, 
aususest ja kaasliiklejaid austavast 
ning neist lugu pidavast liiklejast,” 
selgitab Antropov. Lepinguga kaas-
neb „Hooliva liikleja” kleeps, mida  
autoaknale kinnitades võtab inime-
ne vabatahtlikult vastutuse hoolida 
kaasliiklejast. IETI 

Endine Politseiameti pea-
direktor Robert Antropov 
on võtnud Liiklusohvrite 
Toetusfondi nõukogu esi-
mehena südameasjaks liik-
lusohutuse suurendamise.

Tahame koputada noorte 
emade südametunnistuse-
le, et see pisike päkapikk 
tema kõrval vajab positiiv-
set eeskuju, et ellu jääda.

väärtustada inimeste hoolivust ja ko-
danikujulgust. Aidata kaasa sellele, 
et tahetaks ja julgetaks sekkuda liik-
lusohtlikesse olukordadesse juhul, 
kui see võimaldab ära hoida võima-
likku õnnetust. 

Enne emadepäeva korraldas fond 
lastele joonistusvõistluse emadest. 
„Soovisime lastele tuletada meelde 
esimesi tõeterasid, mida vist iga ema 
oma lapsele on öelnud – ära jookse 
tänaval ja hilisem palve – kiirusta aeg-

9. mail tähistas Rakvere Euroopa päeva
Reformierakonna Lääne-Viru-
maa arendusjuht Taimi Samblik 
räägib sellest, kuidas möödus 
Euroopa päev Rakveres.

Rakvere linn on alati silma 
paistnud suurejooneliste ja es-
mapilgul hullumeelsete idee-

dega. Selgi korral tuldi välja suurejoo-
nelise kavaga. Euroopa päeva otsus-
tati tähistada Euromessi ja suurejoo-
nelise Euroshow´ga. Päeva kulminat-
sioonina kingiti europarlamendile 
sallivuse sall, mille kudumisel ka re-
formierakondlased usinalt abiks olid. 
Natuke üle saja meetrisest sallist koo-
ti 8meetrine jupp Reformierakonna 
poolt. Salli viimaste ridade kudumi-
sel lõid kaasa nii salli alustanud Elfri-
de-Helene Kukk, kui ka maakonnast 
valitud Riigikogu saadikud.

Erakonnad polnud  
algselt oodatud
Euromessil osalemine oli esialgu sea-
tud erakondade jaoks kahtluse alla. Es-
masel kontakteerumisel korraldajate-
ga anti eitav vastus: „Vabandage, aga 
erakonnad pole sellele üritusele ooda-
tud.“ Järgmisel hommikul aga oli post-
kastis juba positiivne sõnum: „Tuuled 

on muutunud, 9.mail korraldatavale 
euromessil on oodatud ka erakonnad.” 
Mis telgitagustes sel hetkel toimus, jääb 
asjaosaliste saladuseks. Põlema haka-
nud roheline tuli lubas ettevalmistus-
tega aktiivselt algust teha. Nii olimegi 
sel päeval kollastes värvides väljas. Üri-
tusel jagasime juba traditsiooniks saa-
nud erakonna meeneid, seekord ka 
Euroopa Liidu materjale.

Lasime külalistel ohtralt täita kü-
simustikke, kus tundsime huvi ini-
meste arvamuse kohta nii edust  
Euroopa Liidus kui ka teadmiste koh-
ta Reformierakonna suunitlusest po-
liitikas. Ülipopulaarne atraktsioon 
üritusel oli taas orava maskott, kes 
lastele nalja ja lõbu pakkus oma koh-
makusega ja kellel alati midagi põne-
vat taskus peidus.

Peale toimkonna, kelleks olid põ-
hiliselt Rakvere klubi noored eesotsas 
Rakvere noorteklubi juhi Mihkel Me-
histega, oli rõõmustav näha Reformi-
erakonna paljusid aktiivseid liikmeid 
üritusel. Reformierakond ja suhted  
Euroopaga kuuluvad kuidagi loomuli-
kult kokku. Seega oli Euroopa päev pidu-
päev ka kõigile Rakvere ja Lääne-Viru-
maa Reformierakonna liikmetele. IETI

fOtO: ScAnpix

fOtO: rEfOrmiErAKOnd

fOtO: ScAnpix

fOtO: ScAnpix



4 Nr 4. Mai 2008pArLAmEndiS

Lühidalt

Lisaeelarve koostamise ees-
märk on jätkata riigi ranget 
eelarvepoliitikat, hoides eelar-

ve tasakaalus, teatas valitsuse kom-
munikatsioonibüroo. 

Eelnõu kohaselt jätavad ministee-
riumid ja muud riigiasutused tege-
mata 349,8 miljoni ulatuses kulutu-
si, mis tulid üle eelmisest aastast. Sel-
leks aastaks plaanitud kulutusi vä-
hendavad ministeeriumid 1,626 mil-
jardi krooni võrra. Muud valitsussek-
tori tasakaalu saavutamiseks vajali-
kud kulud vähenevad 442,2 miljoni 
võrra. See summa tuleneb olulises 
osas Riigi Kinnisvara ASiga seotud 
muudatustest tasakaalu arvestuses.

Majanduskasv väheneb
Peamiselt välistoetuste kasutusele-
võtu edasilükkumise tõttu väheneb 
eelarve 0,9 miljardi krooni võrra. 0,7 
miljardi krooni mahus jääb tegema-
ta selliseid kulutusi, mis on seaduste 
kaudu seotud konkreetsete maksu-
tuludega. Samas suurendavad riigi-
asutused ja ministeeriumid 712,6 mil-

joni võrra plaanitavaid tulusid. 
Tulusid vähendab lisaeelarve 6,1 

miljardi võrra. Kõige enam kärbib li-
saeelarve sotsiaalministeeriumi ja ma-
jandusministeeriumi kulusid. Praegu 
kehtiva riigieelarve seaduse järgi on 
tänavuse riigieelarve tulude maht 96,3 
ja kulude maht 93,6 miljardit krooni. 

Omavalitsuste  
laenamist piiratakse
Valitsus algatas lisaeelarve, kuna rahan-
dusministeeriumi kevadine majandus-
prognoos kärpis oluliselt riigi varase-
maid majanduse väljavaateid. Kärped 
puudutavad kõiki ministeeriume ja põ-

Valitsus on heaks kiitnud 
2008. aasta negatiivse  
lisaeelarve, mille suurus 
on 6,1 miljardit krooni, 
ning peatselt hakkab  
seda arutama Riigikogu. 

Lisaeelarve jõuab 
Riigikogusse

Avaliku koosoleku 
korraldamine 
selgemaks 
riigikogu õiguskomisjonis leidis 
toetust Silver meikari ettepanek lü-
hendada suurte avalike koosoleku-
te etteteavitamise aega seitsmelt 
päevalt neljale ning mitte nõuda 
kooskõlastamist väikestelt kogune-
mistelt. „täna kehtiva avaliku koos-
oleku seaduse järgi peaksid näi-
teks parki piknikule kogunenud 
koolilõpetajad koosoleku kooskõ-
lastama,” ütles meikar. „muudatus-
ettepaneku jõustumisel tekiks sel-
ge regulatsioon, et selliseid kogu-
nemisi registreerima ei pea.” 

Oluliseks muudatuseks peab 
meikar ka suuremate koosolekute 
registreerimise aja lühendamist 
neljale päevale. „See annab koda-
nikuliikumistele võimaluse märksa 
kiiremini reageerida maailmas toi-
muvale, näiteks korraldades kor-
janduse koos toetuskontserdiga 
tiibeti munkade või Birmas loo-
duskatastroofi tõttu kannatavate 
inimeste toetuseks.” 

Õiguskomisjoni liige Hanno pev-
kur selgitas, et põhiseaduse § 47 
lubab igaühel ilma eelneva loata 
rahumeelselt koguneda ja koosole-
kuid pidada. Seda saab piirata vaid 
riigi julgeoleku, avaliku korra, kõlb-
luse, liiklusohutuse ja koosolekust 
osavõtjate ohutuse tagamiseks 
ning nakkushaiguse leviku tõkesta-
miseks. 

SMS-laenud 
kontrolli alla
reformierakond esitas rahandus-
ministrile ettepanekud töötada kol-
me kuu jooksul välja SmS-laenude 
levikut piiravate õigusaktide pakett. 
pakett peaks sisaldama järelevalve 
loomist, laenupakkuja poolt antava 
info selget sätestamist ning laenu-
lepingust taganemise õigust. 

„täna on Võlaõigusseaduses sel-
ged kriteeriumid tarbija krediidile-
pingutele, kuid millegipärast ei 
laiene see alla 200 euro suurustele 
kiirlaenudele,” ütles riigikogu liige 
taavi rõivas. reformierakonna 
fraktsioon on seisukohal, et erisus 
tuleb kaotada ning ühtne kontroll 
peab olema kõikide laenude üle. 

Samuti soovib reformierakond 
selgete kriteeriumide seadmist 
makseraskustesse sattunud klienti-
delt nõutavatele viivistele ning soo-
vitab kaaluda finantsombudsmani 
institutsiooni loomist vaidluste 
ning probleemsete küsimuste la-
hendamiseks. 

rõivas peab ohtlikuks ka eksita-
vaid reklaame, mis kutsuvad vastu-
tustundetult tarbima. reformiera-
kond kaalub võimalust teha tarbi-
jakaitseametile ülesandeks pöörata 
SmS-laenude ebaeetilistele ja tar-
bijat eksitada püüdvatele reklaami-
dele rohkem tähelepanu. 

riigikogu on juba seadustanud 
reformierakonna fraktsiooni ette-
paneku nõuda SmS-laenude rek-
laamis krediidi kulukuse määra näi-
tamist. muudatus hakkab kehtima 
1. novembrist 2008. 

Jürgen Ligi ja Rein Lang soovitavad otsuseid, mis annaks Eesti majanduse-
le uue hoo.

hiseaduslikke institutsioone. 
„Eelarve probleem ei piirdu para-

ku tegevuskulude ega isegi mitte in-
vesteeringute ja uute programmide-
ga,” kinnitab Riigikogu rahandusko-
misjoni juhtiv Reformierakonna ase-
esimees Jürgen Ligi. „Tulude puudu-
jääk on suurem, mistõttu on vaja ko-
gu valitsuse koostööd varem võetud 
kohustuste ümbervaatamisel. Pea-
minister on kärbete alal sama opti-
mistlik kui oli tulude suhtes,” kirju-
tab Ligi oma blogis.

Riigikogu rahanduskomisjoni esi-
mees lisab, et omavalitsuste laenu-
võtmise tõkestamine on üks koalit-

siooni peamuresid. Seda eeskätt tä-
nu Tallinnale. Eelnõu selleks on koos-
kõlastamisel. Kuna esimese kvartali 
majanduskasv oli oodatust väiksem, 
on võimalik, et lisaeelarvesse tehak-
se muudatusi ka Riigikogus menet-
lemise käigus. 

„Tulumaksu alanemine peab jät-
kuma seadusega kokkulepitud tem-
pos,” lausus Riigikogus Reformiera-
konna fraktsiooni juhtiva Keit Pentus, 
lisades, et Eesti jaoks on oluline väl-
juda sellest majandustsükli muutu-
sest ajumahuka majandusega riigina, 
mis loob eeldused uueks tõusuks.

Karin Kalda

Riigikogu 
hakkab  
menetlema  
lisa- 
eelarvet.
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Lang ja Ligi: Tööandjate abiga 
Eestist ettevõtluskeskuseks

„Kuu aega tagasi tegime 
koos Jürgen Ligiga ava-
likkusele teatavaks et-

tepanekud, mille tulemusena Eesti 
kujuneks ettevõtluse keskuseks, ole-
me oodanud ka teiste ettepanekuid 
ja heameel on öelda, et tööandjad 
on neile vastanud,” sõnas justiits-
minister Rein Lang. 

Mittevajalik müüki
„Reformierakond on läbi aastate seis-
nud Eestis soodsa ettevõtluskeskkon-
na eest. Kui meenutada, siis alles hil-
juti seadustasime ettevõtte tulumak-
suvabastuse säilimise, Riigikogus on 
järge ootamas meie initsiatiivil tul-
nud väärtpaberiinvesteeringute tu-
lumaksuvabastus. Põhjalikud arute-
lud tulevad kindlasti uue töölepingu-
seaduse üle,” nentis Rein Lang.

Ta lisas: „Näen valitsuses, kui  ras-

kelt võetakse vastu mõtted sellest, et 
riigile mittevajalik vara, olgu siis ette-
võtted või kinnisvara, müüki läheks 
või kui keeruline tundub olevat mõte 
palga ja tegevuskulude kärpimisest. 
Reformierakonnal on nii tahe kui ideed 
Eesti edasiviimiseks olemas.”

Reformierakonna aseesimehe Jür-
gen Ligi sõnul on Tööandjate Kesk-
liidu poolt tehtud ettepanekud suu-
remas osas täpselt see, mille eest Re-

Tööandjate Keskliidu ettepane-
kud on Reformierakonna ase-
esimehe Jürgen Ligi ja justiits-
minister Rein Langi sõnul 
Eestile tervitatav areng.

formierakond viimastel aastatel või-
delnud. 

Haridus esiplaanile
„Hea haridus, tööalane koolitus, efek-
tiivne riigikorraldus, eri- ja soodus-
pensionite piiramine – need kõik on 
õiged eesmärgid. Sellist mõttetööd ja 
julgeid ettepanekuid me ettevõtlus-
organisatsioonidelt oma positsioo-
nide kaitseks ootamegi.”

„Ainult olukorras, kus sündivus on 
lõpuks tõusma hakanud, ei saa min-
gil tingimusel nõustuda noortele pe-
redele turvalisuse loonud tagatiste 
vähendamisest. Ei tasu unustada, et 
Eesti suurimad väljakutsed on rah-
vastiku vähenemine ja majanduskas-
vu tagava soodsa ettevõtluskeskkon-
na edasiarendamine,” ütles Ligi vii-
dates Tööandjate Keskliidu kirjas ol-
nud mõttele, et vanemahüvitise süs-
teemi võiks muuta. 

„Ka tööandjad peavad mõtlema, 
kellele me seda Eestit ehitame – kas 
lehmadele ja rongidele või inimeste-
le. Riigi kõige pikaajalisem ja olemus-
likum huvi on rahvastiku vähenemi-
se peatamine ja positiivse iibe saavu-
tamine.” 

„Loodan, et selliseid ettepanekuid 
ja ideid kaasa mõtlemaks, kuidas Ees-
tist saab ettevõtluskeskus, mis pakub 
kõrgepalgalisi töökohti ning uuen-
duslikke lahendusi, tuleb ka teistelt 
erakondadelt ning organisatsiooni-
delt. Meie oleme koostööks avatud,” 
lõpetas Jürgen Ligi.

Karin Kalda
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Eesti metsandus 
vajab ettenäge-
likke otsuseid 
mets katab Eestimaast vähemalt 
poole ja sestap läheb kõik metsan-
duses toimuv meile korda. praegu 
on metsandus taas kuum teema, 
seda ennekõike metsaseaduses 
kavandatavate muudatuste, kuid 
ka riigimetsa majandamise Kesku-
se (rmK) ümberkorralduste tõttu.

Hämada pole vaja
muudatustel on ikka tulihingelisi 
pooldajaid ja kompromissituid vas-
taseid, selge see. Konstruktiivne 
arutelu on alati teretulnud ja aitab 
lähemale parematele lahendustele. 
Arusaamatused on aga platsis siis, 
kui üks või teine pool asub tahtliku 
eksitamise ja hämamise teele. 
praegustes metsandusteemalistes 
väitlustes on seda ette tulnud, kui-
gi minu hinnangul on metsandus 
liiga tõsine teema selleks, et selle-
ga poliitilist profiiti koguda.

Riigimetsa osa jääb  
alles ja suureneb
näiteks eksitatakse inimesi väite-
ga, et riigimetsamaa pindala miini-
mumnõude seadusest väljajätmine 
(praegu 20% maismaa pindalast) 
tähendab starti riigimetsade müü-
misele. Ei tähenda – riigimetsade 
osakaal pigem suureneb kui vähe-
neb. Alles jääb ju metsaseaduse 
see nõue, et ei erastata kuni 1940. 
aasta 23. juulini riigile kuulunud ja 
praegu metsaga kaetud alasid. See 
säte tagab põliste riigimetsade rii-
gile jäämise. Ja kuna valitsus kiitis 
aasta algul heaks riigi maareservi 
moodustamise põhimõtted, mis 
käsitlevad ka seni omanikuta met-
samaid, siis saab riigimetsi haldav 
rmK lisaks needki maad, mida 
maa- ja metsakorralduslikult on 
otstarbekas riigimetsadega liita. 
riigile jäävad ka omanikuta kaitse-
alused metsad ja need kaitsealu-
sed metsad, mida omanikud soo-
vivad riigile müüa.

nii et väide riigimetsamaa vähe-
nemisest on ümber lükatud – riigi-
metsamaa osa lähitulevikus hoopis 
suureneb.

Otsustamine  
jääb ministrile
Valeväide on seegi, nagu saaks tu-
levikus riigile kuuluva metsamaa 
müüki otsustada vaid üheksa ini-
mest rmK nõukogus. Ei ole nii – 
rmK nõukogu peab riigivara müü-
gi endiselt keskkonnaministriga 
kooskõlastama ja põlise riigimetsa 
rendile andmise või müümisega 
mina nõustuda ei kavatse.

Jaanus Tamkivi, 
keskkonnaminister

Allikas:  
http://www.envir.ee/1073106

Majandust ergutav eelnõu

Uue töölepinguseaduse eel-
nõu peamised märk- 
sõnad on õppiv inimene ja  
ettevõtjasõbralik majandus-
keskkond, sest see soodus-
tab õppimist ja pidevat  
enesetäiendamist. Need 
omakorda aitavad kaasa 
majanduse elavdamisele. 

Praegu on meie tööõigus väga 
jäik ja ei vasta nendele ootus-
tele, mis täna turul valitsevad. 

Meile on selles osas etteheiteid tei-
nud nii IMF, OECD kui Euroopa Ko-
misjon. Erinevaid riike võrreldes 
paigutatakse Eesti oma jäikuse tõt-
tu edetabelite viimasesse otsa. Sea-
duse uuendamine ja kooskõlasta-
mine Võlaõigusseadustikuga annab 
tööõigusele uue hingamise ja ENSV 
töökoodeksi viimased paragrahvid 
saavad oma aja ära elatud. 

Arenev ettevõte
Eelnõu on suunatud kogu meie riigi 
arengule, millest võidavad nii tööta-
jad kui tööandjad. Ettevõtjale on olu-
line eelnõu läbiv paindlikkus – töö-
suhte lõpetamine on lihtsam kui en-
ne. Koondamised on valus teema, 
kuid ettevõtted ei saa ega suuda ko-
gu majanduses toimuvat nii hästi et-
te ennustada. Laias laastus võib öel-
da, et kolme aastaga kaovad umbes 
pooled ettevõtted. Olen kindel, et et-
tevõtja ei alusta tegevust selleks, et 
paari aasta pärast oma töötajaid koon-
dama hakata. 

Eluaegseid töökohti pole enam te-
gelikkuses palju järele jäänud ja töö-
taja peab olema valmis turu vajadus-
tega kohanema. Kui ettevõtjale saab 
selgeks, et antud majandusolukorras 
tuleks tegevus üle vaadata, siis ei pea 
teda karistama sellega, et koondami-
sest tuleb pikalt ette teada anda ja 
suuri summasid välja käia. Võib-olla 
suudab sajakonna töötajaga ettevõ-
te oma tegevust korraldada nii, et ko-
gu kollektiivi asemel jäävad vähemalt 
pooled. Need, kes jäävad, saavad ik-
kagi oma töö säilitada. 

Õppiv töötaja 
Majanduse arengu esmaseks eeldu-
seks on töötajad, kelle oskused vasta-
vad turu vajadustele. Kvalifitseeritud 
tööjõu puudus on olnud viimase viie 
aasta jooksul olulisemate tegurite seas, 

mis majanduse arengut takistavad. 
Seaduseelnõu keskendub sellele, et 
töötajale luua uusi õppimisvõimalu-
si. Töötajale annab kindlustunde, kui 
ta saab enda oskusi täiendada. Samas 
on koolitamine soodne nii ettevõtja 
kui töötaja jaoks. 

Töötaja oskuste arendamine ja ene-
setäiendamine on nii töötaja enda kui 
ettevõtte huvides. Samas ei peaks ini-
mene selle arvel ohverdama oma va-
ba aega, perega koosviibimise hetki 
või võtma suisa palgata puhkust. Uus 

eelnõu pakub pikemat õppepuhkust, 
mille jooksul palk säilib – töötaja saab 
20 kalendripäeva jooksul aastas kes-
kenduda enesetäiendamisele, ilma et 
see tähendaks sissetuleku vähenemist. 
Eelnõu eesmärk ei ole aga kindlasti 
ainult koolitusvõimaluste pakkumi-
ne. Jäävad alles sotsiaalsed garantiid 
– töötuskindlustuse süsteem toetab 
töö kaotanud inimest, kasvab töötu-
toetus. Riik pakub mitmeid teenuseid 
inimestele leidmaks endale uus ja 
meelepärane töö.

Eesti riik vajab uut tööseadust. 
Kiirelt muutuv majandus dikteerib 
oma tingimused ja enam ei ole reaal-
ne, et töökohti pärandatakse põlvest 
põlve. Selleks, et turul hakkama saa-
da, peab oma oskusi ja teadmisi pi-
devalt arendama. Eelnõu aitab sel-
lele oluliselt kaasa. 

„Keegi ei pea kartma, et 
toetuse maksmine lõ-
petatakse. Säilivad kõik 

seadusega ettenähtud toetused: pe-
retoetused, sealhulgas vanemahü-
vitis ja tasuline isapuhkus, toetused 
puuetega inimestele jne. Samuti säi-
livad pension ja pensionitõus,” ütles 
sotsiaalminister Maret Maripuu.

Peretoetused paigas
Mõnede kuluartiklite puhul sai eel-
arve vähendamine võimalikuks tänu 
eelmisest, 2007. aastast ületulnud va-
henditele. Näiteks erivajadustega las-
te rehabilitatsiooni raha puhul on 
prognoositud võimalik kulude kok-
kuhoid 25 miljonit krooni. Siin läh-
tuti esimese kvartali tegelikest kulu-
dest ja võeti aluseks 2007. aastast üle-
tulnud vahendid 32,3 miljonit ning 

2008. aasta eelarve 42 miljonit. 
Peretoetuste vähendamine 235 mil-

joni võrra on võimalik rahaliste vahen-
dite tänavuse prognoosi täpsustami-
se tulemusel. Kärpimisel arvestati te-
gelikku kulu esimeses kvartalis. 2008. 
aasta eelarve koostamisel loodeti, et 
vanemahüvitise taotlejaid on rohkem 
ja et keskmine hüvitis on suurem. „Eel-
arvesse planeeritakse toetuste raha va-

ära võtta. Uus sotsiaalmaksu prog-
noos näeb ette, et ravikindlustusse 
laekub sotsiaalmaksu 538 miljonit 
vähem, kui sügisel prognoositi. 
Augustis vaadatakse prognoos uues-
ti üle. Juhul, kui sotsiaalmaksu lae-
kumine kasvab, saab raha positiiv-
sesse tulemisse juurde lisada. 

Arstiabi rahastamine selge
Sotsiaalministeerium ei muuda sel 
aastal ühtegi lepingut haiglatega, ei 
vähene perearstidele eraldatav raha 
ega vähenda raviteenuste mahtu. Jää-
vad kehtima kõik selleks aastaks saa-
vutatud kokkulepped. „Ei tasu karta, 
et arstiabi kättesaadavus halveneb,” 
ütles sotsiaalminister. 

Eraldisi viljatusravi hüvitamiseks 
vähendatakse 50 miljoni krooni võrra. 
Seaduse täitmiseks on vajalik 50 mil-
jonit, kuid riigieelarves on viljatusravi 
hüvitamiseks planeeritud 100 miljonit 
krooni. Viljatusravi hüvitamiseks ette 
nähtud summasid küll  vähendatakse, 
aga selle juures on siiski arvestatud 
plaanitavate seadusemuudatustega, 
mis laiendavad saajate ringi ja vähen-
davad omaosalust. 

 Reimo Nebokat

ruga. I kvartal aga näitas, et proport-
sionaalselt taotleti toetusi vähem, kui 
oli arvestatud. Selle põhjal on tehtud 
eelarve kärped, ülejääki enam ei ole,” 
täpsustas minister.

Võimalus vähendada Eesti Haige-
kassa riikliku ravikindlustuse kulusid 
537 996 019 krooni tuleneb laienda-
tud tuluprognoosist. See tähendab, 
et reaalselt ei saa seda raha eelarvest 

Sotsiaalministeeriumi eelarve-
kärped on tekitanud palju eri-
nevaid tõlgendusi. Tõsi, kulud 
ministeeriumi valitsemisalas  
vähenevad kokku 990 368 846 
krooni, kuid see on 2,5%  
valitsemisala kogueelarvest.

Peresid ega pensione eelarvekärped ei ohusta 

Noored pered ja eakad võivad loota riigi toele.

Jäätisetegu on huvitav, kuid elu jooksul tasub proovida ka teisi ameteid.

Maret Maripuu,
Eesti Vabariigi 
sotsiaalminister

fOtO: ScAnpix

fOtO: SHuttErStOcK

Jaanus Tamkivi 

Riik pakub mitmeid  
teenuseid inimestele  
leidmaks endale uus ja 
meelepärane töö.
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Politsei hoiatab 
Virumaal leviva 
valeraha eest
politsei hoiatab võltsitud 500- ja 
50-krooniste rahatähtede eest, mis 
nüüdseks on levinud narvast Jõhvi.

Aprilli viimasel päeval avastas üks 
Jõhvi firma kassaraha hulgast kaks 
võltsimistunnustega 500-kroonist. 
ida politseiprefektuur saab peaaegu 
iga päev uusi teateid viimastel näda-
latel narvas hoogsalt levivate võltsi-
tud kupüüride kohta.

Viru ringkonnaprokuratuuri pres-
siesindaja mari Luugi sõnul on vii-
mastel kuudel registreeritud ligi 30 
valerahajuhtu, kuid konkreetset 
kahtlusalust pole politsei seni veel 
leidnud.

politsei manitseb inimesi tähele-
panelikkusele, seda eriti juhtudel, 
kui tasutakse 500-kroonistega. Va-
lekupüürid on tõenäoliselt valmista-
tud värviprinteriga ning on lähemal 
vaatlusel kergesti eristatavad.

Virumaa Teataja

Rakvere Viljasalve 
lugu läks 
riigikohtusse
Viru ringkonnaprokuratuuri va-
nemprokurör Sirje merilo ja süüdis-
tatavad vaidlustasid rakvere 
Viljasal vest riigi reservvilja vargust 
puudutava kohtuotsuse riigikohtus.

Aprilli alguses mõistis Viru ring-
konnakohus võõra vara suures ulatu-
ses omastamises süüdi rakvere Vilja-
salve eksjuhid Vladimir Semjonovi, 
martti Kedderi ja Sergei Karakai.

Kohus karistas Semjonovit kahe 
ja poole aastase vangistusega, tei-
sed kaks pääsesid kaheaastase tin-
gimisi vanglakaristusega koos kol-
meaastase katseajaga.

Virumaa Teataja

Rakveres avati  
uus spaakeskus 
rakvere kesklinnas avati uus spaakes-
kus Aqva Spa, mille juurde kuulub 
hotell, veekeskus ja kaks söögikohta. 

Suurejooneline avapidu tõi koha-
le lisaks presidendipaarile tuntud 
nägusid, kes kõik uut lõõgastuskes-
kust uudistama tulid. pettuda ei saa-
nud küll keegi, sest Aqva Spa teeb 
nii lõõgastumisvõimaluste mitmeke-
sisuse kui innovatiivsuse poolest sil-
mad ette kõigile Eesti spaadele. 

mainimist väärib ka eksklusiivne 
käte ja jalgade hooldusele pühen-
duv Alessandro international Spa, 
mis on esimene samalaadne spaa-
keskus ida-Euroopas. Sündmuse 
tähtsust kinnitab ka asjaolu, et spaa-
keskuse avapeole lendas kohale 
Alessandro internationali asutaja 
ning juht Sylvia troska, kes kinnitas, 
et samaaegselt rakverega avati 
nende uus spaakeskus ka pariisis 
ning lähim Alessandro international 
Spa asub Berliinis. maitseelamusi 
pakub 100-kohaline a’ la carte res-
toran, kus lisaks on kümme Vip-
kohta. Kergema eine maitsemiseks 
pakub pitsat ja pannkooke kohvik 
Arabella.

www.kalev.ee

Virumaa reforimerakondlased veetsid lõbusa päeva Avijõel.

Venevere lähedalt kanuudega Avinurme

Jälle on kevad ja taas on Avijõgi 
veel nii veerikas, et hulk erilise ja 
omapärase kiiksuga fanaatikuid 

saavad kolm-neli tundi matkata al-
lavoolu Venevere alt Avinurmeni. 

Käesoleval aastal on kanuu-ae-
rutamis-entusiaste juba niipalju, et 
vee-aluseid ehk süsta-paate tuli tel-
lida kohe hulganisti. Reformiera-
konna Avinurme piirkond on aas-
taid olnud ürituse tegija-eestveda-
ja, ja nüüd, 2008. aastal – on huvi-
lisi lausa murdu. Kaunis ja soe ke-
vadine ilm soodustab järjekordset 
ettevõtmist igati. Kuigi selle aasta 
aprillilõpu Avijõe suured veevoo-
lud ei ole enam ülearu kärestikuli-
sed, on jõgi matti võtmas nii mit-
mestki kohast. Küll kivid, küll liiva-
sed madalikud, küll jõkke murdu-
nud puud. 

Mitmes kohas tuleb maismaale 
ronida ja paati maad mööda lohista-
da, sest muidu lihtsalt edasi ei saaks-
ki! Ometigi on kõigil tuju samas he-

Lühidalt Korralik maksumaksja 
väärib paremat ravi 

Aivar Kuusik lõpetas Tartu üli-
kooli arstiteaduskonna 1981 
ravi erialal. Kohe pärast koo-

li lõpetamist asus ta tööle Tapa haig-
lasse arst-kirurgina ja töötab seal 
siiani, alates 1988. aastast peaarsti-
na ning pärast 1995. aastal toimu-
nud ASi Tapa Haigla moodustamist 
ka juhatuse esimehena. 

Kutsetöö on talle siiani südame-
lähedane ja seetõttu ei ole sundinud 
teda ei ajad ega olud kirurgiskalpel-
li käest panema. Pidev enesetäien-
damine ja igapäevane kokkupuude 
reaalsete abivajajatega on igapäeva-
ne. Aivar Kuusik omab kirurgi II  ka-
tegooriat ja teostab alates 1995. aas-
tast gastroenteroloogilisi-endoskoo-
pilisi uuringuid. Samuti osaleb ta 
Eesti Gastrointestinaalse Endoskoo-
pia ühingu töös ja on tegev Eesti Era-
omanduslike Tervishoiuasutuste 
Liidus.

Kontroll tõhusamaks
Aivar Kuusiku puhul ei tekki 
kahtlustki, et tegemist on oma 
ala patrioodiga, kes usub, et 
saab ka ise midagi ära teha.

Mehe enda sõnul on Eesti 
tervishoiu süsteemis mitmeid 
mõtlemapanevaid punk-
te, näiteks tekitab 
k ü s i m u s t 
praegune 
t e r v i s e -
kindlus-

tussüsteem. „Kui kogu 
rahvastikust on 1/3 

kindlustatud ja abi tu-
leb ikka samast „ämbrist”, 

on see selge märk, 
et midagi on 

viltu. Kui 
meil on 
üks süs-

teem, mis maksab kõigi eest, mileks 
siis üldse Haigekassa?” Kuusiku ar-
vates peaks saama paremat ravi osu-
tada kohusetundlikule maksumaks-
jale. Praegune süsteem aga seda ei 
võimalda.

Samuti pakub Kuusiku sõnul mõt-
lemisainet küsimus, miks meil ei ole 
tekkinud konkureerivaid ravikindlus-

tusfirmasid. Mujal maailmas on see 
ju iseenesestmõistetav. Igapäevast 
kutsetööd juba aastaid teinud Kuu-
sikule valmistab muret arstiabi kva-
liteet, „Mitte kordagi pole käidud kont-
rollimas meie sisulist tööd. Kas me 
üldse oskame oma tööd teha?” 

Vaba aeg kulub perele
Poliitikast räägib mees positiivsel too-
nil: „Kõik eespool nimetatud prob-
leemid kannatab riik välja ajal, mil 
kõik on korras.” Vaagides ettevõtluse 
sujumist riigis leiab ta, et kõik on te-
gelikult hästi. Ideed on head ja nen-
de ellu rakendamine sujub, küll väi-
keste nüanssidega. Tihti ei rakendu 
kõik loodetud kujul, kuid riik on noor 

ja kogemused tulevad aastatega ja 
palju on vaja omal nahal katsetada. 

Et aga ka arst on inimene, tõestab 
asjaolu, et Aivar Kuusiku peres on kas-
vamas poeg ja tütar ning vaba aeg ku-
lub suurel määral abikaasale ja lastele. 
Vaimu värskena hoidmisel annab oma 
panuse koorilauluga tegelemine.

Aivar Kuusiku näol on tegemist 
oma alal vaieldamatu professionaali-
ga, keda ei jäta külmaks inimeste mu-
red ja kes oma tugevate veendumus-
te ja julgete ütlemistega on suuteline 
nii mõndagi otsust mõjutama. Seda 
kõike parema homse nimel. IETI

Tapa haigla peaarst Aivar 
Kuusik tunneb muret ter-
vishoiukontrolli puudumise 
ja arstiabi kvaliteedi pärast.

Rein Aidma räägib traditsiooni-
lisest Reformierakonna kanuu-
matkast Ida-Virumaal.

lesinises taevas, sest päike ja hea mõ-
nus ilm on retkel kaaslasteks. 

Takistused on ületamiseks
Alguses on rabelemist, sest kümned 
enesekindlad süstajuhid tahavad ko-
he ja korraga teele pääseda ja ikka 
juhtima minna. Ometigi on just tee-

Kui kogu rahvastikust on 
1/3 kindlustatud ja abi  
tuleb ikka samast „ämb-
rist”, on see selge märk,  
et midagi on viltu.

Aivar Kuusik usub arstiabi kvaliteedi paranemisse.

konna alguses jõgi ise seadnud terve 
rea tõkkeid ja lõkse, millest üle- ja 
möödalaveerimine jagab aerutajad 
peatselt pikaks reaks. Nii ongi, et alg-
selt tihedalt pundis aerutanud sada-
kond süstalist hargneb kilomeetri-
paari järel rahulikult teineteise järel 
aerutajateks. 

Tasapisi muutub Avijõgi laiemaks 
– enam ei pea paadist välja tulema ja 
süstad kaldale tirima. Samas on sü-
gavus väga muutlik. Mida tund eda-
si, seda näiliselt lihtsamaks – laiemaks 
ja vabamaks jõgi läheb. Ometigi on 
alates kunagise Mustvee–Avinurme–
Sonda raudteetammist palju kiviseid 
madalaid veetõkkeid. Nimelt rajatak-
se selliste tõketega suviseid veesulge,  
mis hoiavad vett pisut kõrgemal, ja 
nüüd on need süstadele läbimiseks 
parajad katsumused. 

Ees ootab saun
Veel mõned kivised veetõkked, kuna-
gise hüdroelektrijaama kivikärestik, 
ja mõnesaja meetri pärast ongi lõpu-
joon. Peaasi, et keegi enam mööda ei 
pääseks. Kus muidu see häbi – tuled 
sõitma ja pärast vaju häbi pärast või 
jõe põhja. 

Kogu trassi lõpuosa on kui suur ja 
atraktiivne show – küll kaasaelajaid, 
küll pildistajaid, küll filmijaid. Ja lõpp 
ongi kohe käes – kuivale maale, piru-
kaid sööma ja kuuma teed jooma. 
Seejärel Avinurme Spaa saunadesse 
ja ujulasse lõõgastuma.   IETI

fOtO: ScAnpix

fOtO: ErAKOgu

fOtO: rEin AidmA



7Nr 4. Mai 2008

Lühidalt

uudiSEid VirumAALt

Tuhanded 
sõitjad ei kasuta 
turvavööd
Veebruari lõpus alanud turvavarus-
tuse kasutamise kontrollimisel re-
gistreeris politsei Eestis 10 247 rik-
kumist, neist 634 Lääne-Virumaal. 

ida politseiprefektuuri korrakait-
seosakonna preventsiooni- ja pat-
rullitalituse ülemkomissari tarmo 
tammiste andmetel eiras Lääne-Vi-
rumaal nõuetekohast turvavarustu-
se kasutamist 597 inimest. neile li-
sandus veel 37 last. “Kui täiskasva-
nul on turvavöö kasutamine tema 
enda valik, siis laste puhul on turva-
vöö kasutamata jätmine lausa kuri-
tegelik,” ütles tammiste. Ülemko-
missar selgitas, et sõiduki kokku-
põrkel takistusega paiskub inimene 
edasi jõuga, mis ületab neliküm-
mend korda tema kehakaalu. Seega 
paiskub 30 kilogrammi kaaluv laps 
kinnitamata turvavöö korral edasi 
jõuga 1,2 tonni.

ida-Virumaal jäi kahe kuu jooksul 
politseile vahele 1161 turvavöö ka-
sutamist eiranud inimest. neile li-
sandus 159 last. 

Virumaa Teataja

Ida-Virumaal 
lõppes võistlus 
„Suitsuprii klass 
2007/2008”
Käesoleval õppeaastal alustas võist-
lust „Suitsuprii klass” ida-Virumaal 
üheksa kooli 1013 õpilast koos 
klassijuhatajatega. Eestis juba 
kuuendat korda toimuva võistluse 
eesmärgiks on ennetada ja edasi lü-
kata suitsetamise ning tubakatoo-
dete tarbimise alustamist laste ja 
noorte seas.

„Suurima osavõtjate arvuga oli 
Kohtla-Järve Ahtme gümnaasium. 
detsembrikuiste kokkuvõtete tege-
mise ajal oli jätkajaid 47 klassist. 
Võistluse lõpetas tänavu aprillis 777 
õpilast 41 klassist, see tähendab, et 
oktoobrist kuni aprilli lõpuni need 
lapsed ja nende klassijuhatajad ei 
suitsetanud ühtki sigaretti,” ütles 
ida-Viru maavalitsuse terviseeden-
duse peaspetsialist Eha Samra.

ida-Virumaa tervisenõukogu ot-
sustas premeerida kolme võistluse 
lõpetanud klassi väikese rahalise 
toetusega vaba aja tegevuste tar-
beks. Loosi tahtel osutusid toetuse 
saajateks toila gümnaasiumi 8.b 
klass, Kohtla-Järve Ühisgümnaasiu-
mi 6.b klass ja Sillamäe Eesti põhi-
kooli 6. klass.

Vabariiklikud auhinnad kõikide 
võistluse edukalt läbinud klasside 
vahel loositakse välja 20. mail ning 
võistluse peaauhind, klassiekskur-
sioon Hollandi pealinna Amsterda-
mi, loositi suitsuprii klassi võistluses 
osalevate riikide vahel ülemaailmsel 
tubakavabal päeval 31. mail 2008.

www.kalev.ee

Virulased on eriline rahvas

Kiirabi juhina olete suhelnud palju-
de erinevate inimestega. Kas me-
ditsiinitöötajatel on võrreldes teiste 
eluvaldkondade inimestega ka eeli-
seid poliitikas?
Olen mitte ainult Jõhvi kiirabi juht, 
vaid ka Ida-Virumaa kiirabi juht. Vas-
tutan praktiliselt terve regiooni haig-
laeelse erakorralise meditsiini eest. 
Meedikutel ei ole poliitikas teiste elu-
valdkondade inimeste ees eeliseid. 
Võib-olla on üks siiski olemas: arsti-
eetika üks põhireeglitest on mitte kah-
justada inimese tervist ja kui sa oled 
milleski ebakindel, parem ära tee mi-
dagi. Poliitikas kehtivad samad reeg-
lid – võidab see, kes on oma tegevu-
ses kindel ja teadlik. Arstioskuste hul-
gas ei ole suhtlemisoskus iseenesest-
mõistetav. Oluline on inimestega su-
heldes kuulamisoskus, mõistmine,  
millest ta räägib või mida ta silmas 
peab. 

Mida peaks Jõhvis parandama ja  
kas on mõni probleem, mis teile eri-
ti südamelähedane on?
Eriti südamelähedaseks on saanud 
Jõhvi kultuurikeskus, mida olen mit-
meid kordi külastanud. Jõhvi areneb, 
suurt rõhku pannakse kesklinna hea-
korrale ja ehitustele, kuid unarusse 
on jäetud Jõhvi äärelinn. Samuti on 
tehtud palju pöördumatuid vigu – va-
hel langetavad linnaisad emotsionaal-
seid otsuseid. Poliitika ei kannata 
emotsioone, kuid peab nendega ar-
vestama. Ehk kui otsuste tegemise 
hetkel valitsevad emotsioonid, on pa-
rem otsuse langetamine edasi lüka-
ta. Parandamist vajab üldine infra-
struktuur ja logistika, et Jõhvi muu-

tuks mitte ainult kaubanduskesku-
seks,  vaid rohkem inimsõbralikuks, 
hubaseks kodulinnaks. Linnaks, kus 
inimene oma elamises ei tunneks 
emotsionaalseid piire.

Kuidas üldse hindate Virumaa staa-
tust Eestis ja kuidas saaks Virumaad 
enam tähtsustada?
Virumaal on oma staatus ja saatus. Me 
ei saa võrrelda Virumaad teiste Eesti 

piirkondadega, sest ta on erinev nii sot-
siaalselt kui ka majanduslikult. Viru-
maad ei olegi vaja üle tähtsustada, siin 
paiknevad niigi riigitähtsusega ettevõt-
ted, siin on imekaunis loodus oma jär-
vede ja mererannikuga. Küsimus on 
selles, et paljud eestimaalased ei tea sel-
lest midagi.

Tundes paljusid virumaalasi, siis kas 
on midagi, mille poolest virulane 
teistest eestlastest erineb?
Loomulikult erineb. Igal piirkonnal ja 
maakonnal on omad kombed ja tra-
ditsioonid, keelemurre. Nii on ka vi-
rulastel omad eripärad. Selline värvi-
line kultuuriline taust teebki Eestit at-
raktiivsemaks teiste silmis. Samuti 
leian, et need kultuurilised erisused 
ei sega meid ühise eesmärgi saavuta-

misel – olla vaba eesti rahvas ja riik.

Millega Reformierakond Jõhvis tege-
leb ja millised on tulevikuplaanid?
Praegusel hetkel koosneb tegevus 
mitmest erinevast harust. Oleme koa-
litsioonis Jõhvi volikogus ja meie ini-
mesed osalevad aktiivselt igapäeva-
ses poliitilises elus. Teiseks arenda-
me aktiivselt noorte organisatsiooni, 
mis on hetkel olematu, samuti levi-
tame liberaalseid mõtteid elanike 
seas.

Kui tulevikuplaanidest rääkida, siis 
ootavad meid ees kohalikud valimi-
sed. Väljakutse on tõsine, sest eelole-
vad valimised peavad olema esime-
sed, kus Reformierakond esineb era-
konnanimekirjaga. Võidu nimel tu-
leb kõvasti vaeva näha. IETI

Arnold Persidski arvates võiks enam tähelepanu pöörata ääremaadele, sealhulgas ka Virumaale.

Maie Urbas

Areng maakonnas on arendusjuhi kätes

Nii me vastastikku oleme, mi-
na esimest kuud ametis, te-
ma vana kalana head nõu 

jagamas. Tegelikult polegi meie koh-
tumiste eesmärk mitte niivõrd õpe-
tussõnade jagamine, kuivõrd rääki-
mine elu ja töö edukast sidumisest. 

Maie Urbas on üks säravamaid fi-
guure Lääne-Virumaal. Enamik era-
konna liikmeid on temaga kokku puu-
tunud nii erakonnaasja ajades kui ka 
Palmse mõisa külastades.

Oluline roll 
Tagasihoidliku inimesena ei soostu 
Maie Urbas endast suurt midagi rää-
kima. „Mis seal ikka, teen oma tööd,” 
naerab ta. Poolikuid asju pole Urba-
se sõnul mõtet ajama hakatagi. 

Nii mäletab enamus reformikaid 
teda eduka arendusjuhina aastatel 
2005-2007. Reformierakonna liige on 
Urbas samuti 2005. aasta veebrua-

rist. Erakonda astudes ei osanud ta 
aimatagi, et hakkab Lääne-Virumaa 
Reformierakonna arengus olulist rol-
li mängima. Arendusjuhina töötades 
peab ta olulisimaks saavutuseks Re-
formierakonna suurt valimisedu 2007. 
aasta Riigikogu valimistel Lääne-Vi-
ru maakonnas. „Soovin, et see tule-
mus korduks ka 2009 kohalike oma-

valitsuste valimistel, seetõttu annan 
oma maksimaalse panuse Rakvere 
piirkonna arendustegevusse,” arvab 
ta. Urbas valiti 2007 novembris Rak-
vere piirkonnaorganisatsiooni juhiks 
ja samuti on ta Lääne-Viru maakon-
naorganisatsiooni juhatuse liige. 

Valmistutakse suveks
Ühe olulisema sammuna jääb 2007. 
aastasse Urbase jaoks tööle asumine 
SA Virumaa Muuseumitele kuuluva 
Palmse mõisa direktrissina. „Mulle 
on alati meeldinud korraldamine ja 
organiseerimine, töö Palmse mõisas 
pakub seda kõike kuhjaga,” on Urbas  
vaatamata raskele tööle rõõmsameel-
ne ja tuleviku suhtes optimistlik. 

„Kevad on üldse kiire aeg, etteval-
mistused suveks võtavad suure osa 
energiast ja erakonnatööks jääb mõ-
nevõrra vähem aega,” on Maie mõis-
tev erakonnakaaslaste suhtes.

Rääkides Palmse mõisast on het-
kel käsil näiteks külalistemaja ja kõrt-
si ehitamine. Direktrissi amet pole 
ainult paberitöö ja esindusfunktsioo-
ni täitmine. „Tihti tuleb endal möö-
da ehituspoode taga ajada just het-

kel vajalikku pisividinat, mis töölis-
tel kogemata maha ununenud ja mil-
leta töö seisab.” 

Nii saab tõmmata paralleele ka 
arendusjuhi ja direktrissi töö vahele. 
Kõige olulisem ühendav joon on in-
fo ja selle õigeaegne levitamine. Tei-
seks kindlasti valmisolek kõigeks igas 
olukorras. Maie Urbase sõnul on loo-
mulik, et kummikud ja kontsakingad 
on kogu aeg kaasas. Kunagi ei tea, mis 
ette võib tulla või millises rollis pa-
rasjagu tuleb üles astuda. Kindlasti 
on vajalikud teadmised tehnikast, 
puidutööst, käsitööst, kirjandusest ja 
veel mustmiljonist pisiasjast. „Siin-
kohal ei jookse küll ükski eelnev ko-
gemus mööda külgi maha,” naerab 
Urbas. „Sooline kuuluvus või mista-
hes näitajad pole olulised, tugev tu-
leb olla igas valdkonnas.”

Nii on Urbas tugeva inimesena 
edukalt toime tulnud töö ja pereelu 
sidumisega. Abielus olles ja kolme 
lapse emana teab ta, et ükski hind 
pole liiga kõrge, et olla õnnelik. Ja lap-
sed on tema õnne võti. „Oskuslik la-
veerimine töö ja kodu vahel on õn-
neks mul siiani hästi sujunud.”   IETI

Korralik maksumaksja 
väärib paremat ravi 

Ida-Virumaa kiirabi juht  
Arnold Persidski usub,  
värviline kultuuriline taust 
teebki Eesti atraktiivsemaks 
teiste rahvuste silmis.

Lääne-Virumaa endisest Refor-
mierakonna arendusjuhist ja 
praegusest Palmse mõisa juhist 
Maie Urbasest räägib uus   
arendusjuht Taimi Samblik.

Igal piirkonnal ja maakon-
nal on omad kombed ja 
traditsioonid, keelemurre. 
Nii on ka virulastel omad 
eripärad.
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Peipsi põhjaranniku teevad iseloo-
mulikuks liivaluited. Luited on 
tuuletekkelised maastikust kõr-

gemad pinnavormid ja need koosne-
vad teralistest setetest, mida tuul jõuab 
ühest kohast teise kanda. Kui tuul koh-
tab oma teel takistust, siis tema jõud vä-
heneb ning tuule poolt kantud liivate-
rakesed pudenevad maha, tekib eellui-
de. Peipsi põhjarannikul on luiteid oht-
ralt. Kantud tuule poolt kokku liivast, 
mille murendas siitmailt 10 000 aasta 
eest lahkunud mandrijää, ei liigu need 
enam järve kaldast laugemale. Luitel on 
iseloomulik kuju, mis on luitele omane 

olenemata suurusest. Peipsi põhjaran-
nikule kokku puhutud luited kerkivad 
koos põhjaranniku endaga. Peipsi lui-
detel on ka üks omapära. Nimelt need 
„laulavad”. See aga näitab seda, et Peip-
si järv on puhta veega, kuna just puhas 
vesi uhub liiva laulma. IETI

mEELELAHutuS

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Tel 680 80 80, teataja@reform.ee

Mida arvad Sina?
Virumaalastele lugemiseks mõeldud Eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest.
Kui teil on mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postita-
ge allolev kupong. marki lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja televiisor.
mõtteid ja arvamusi võib saata ka e-kirjaga teataja@reform.ee.
Eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide seast võitis auhinna: Arvo Kruus

reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Virumaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

minu nimi    Vanus 

Aadress     

telefon     

E-kiri     
REFORMIERAKOND

tõnismägi 9
10119 tALLinn

Laulvad liivad Peipsi põhjarannal

Peipsi põhjarannikul asuvad liivaluited.

Luba nr. 1591

Oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama Eesti reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Aprilli auhinna võitis: 
Uno Kivirand

Oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
Eesti reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti 
reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 20. juuniks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

teataja@reform.ee  
ning osale kinkekaardi loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
  
 
Telefon 
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